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ABSTRAK 

Agung Priambodo. 2019.  Pengaruh spiritual, emosional dan Adversity Quotient terhadap 
self-control dan self-success siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar. 
Pascasarjana IAIN Tulungagung. Pembimbing (1) Dr. Prim Masrokan 
Muthohar, M. Pd dan 2) Dr. Agus Purwowidodo, M. Pd. 

Kata Kunci:  Spiritual, Emosional, Adversity Quotient, Self-Control dan Self-Success 
Siswa. 

 

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh  pengendalian dirisiswa dalam  proses 
pembelajaran masih kurang, yakni hanya sedikit siswa yang menunjukkan keaktifan 
berpendapat dan bertanya. Pertanyaan yang diajukan siswa juga belum menunjukkan 
pertanyaan -pertanyaan kritis berkaitan dengan materi yang sedang dipelajari. Pada saat 
pendidik mengajukan pertanyaan, hanya beberapa siswa saja yang mampu menjawab 
pertanyaan.Kemudian  jawaban  dari  pertanyaan  masih  sebatas ingatan  saja, belum 
terdapat peserta didik yang menunjukkan jawaban dari pertanyaan .  Permasalahan  yang  
selalu  muncul  pada  saat pembelajaran berlangsung adalah sistem pembelajaran yang 
selama ini diterapkan belum mengoptimalkan keterampilan berpikir kritis siswa dimana 
pembelajaran masih bersifat satu arah, sehingga peserta didik hanya dapat menguasai 
materi hanya sebatas apa yang disampaikan oleh guru, dan siswa lebih cenderung men 
ghafal dari pada memahami konsep. Diharapkan dalam penelitian ini dapat 
mempengaruhi kemampuan berfikir kritis tidak mudah menyerah dan mudah 
mengendalikan diri siswa. 

Rumusan masalah dalam penelitian ini adalah1) Seberapa tinggi tingkat  
kecerdasan spiritual, emosional, Adversity Quotient, self-control dan self-success siswa di 
MAN Se- Kabupaten Blitar?2) Apakah terdapat pengaruh yang signifikan antara 
kecerdasan spiritual terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?3) Apakah 
terdapat pengaruh yang signifikan antara kecerdasan  emosional terhadap self-control 
siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?4) Apakah terdapat pengaruh yang signifikan antara 
adversity quotient terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?5) Adakah 
pengaruh yang signifikan secara bersama-sama antara emosional, spiritual, dan adversity 
quotient terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?6) Apakah terdapat 
pengaruh yang signifikan antara kecerdasan  spiritual terhadap self-success siswa di MAN 
Se- Kabupaten Blitar?7) Apakah terdapat pengaruh yang signifikan antara kecerdasan 
emosional terhadap self-success siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?8) Apakah terdapat 
pengaruh yang signifikan antara adversity quotient terhadap self-success siswa di MAN 
Se- Kabupaten Blitar?9) Adakah pengaruh yang signifikan secara bersama-sama antara 
emosional, spiritual, dan adversity quotient terhadap self-success siswa di MAN Se- 
Kabupaten Blitar? 

Jenis penelitian ini adalah penelitian kuantitatif, dengan manova, populasi dalam 
penelitianini adalah seluruh siswa kelas XI MAN Se- Kab. Blitar yang berjumlah 987 
siswa atau responden, teknik   sampling   yang   digunakan   adalah   proportionate   
stratified   random sampling. Sampel penelitiannya adalah 91 responden atau siswa yang 
diambil dari MAN Se- Kab. Blitar. Teknik analisis data dalam penelitian ini. 

Hasil penelitiannya adalah menunjukkan Rumusan masalah dalam penelitian ini 
adalah1) Cukup tinggi tingkat di dalam kecerdasan spiritual, emosional, Adversity 
Quotient, self-control dan self-success siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?2) Ada 
pengaruh yang signifikan antara kecerdasan spiritual terhadap self-control siswa di MAN 
Se- Kabupaten Blitar?3) Ada pengaruh yang signifikan antara kecerdasan  emosional 
terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?4) Ada pengaruh yang 
signifikan antara adversity quotient terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten 
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Blitar?5) Ada yang signifikan secara bersama-sama antara emosional, spiritual, dan 
adversity quotient terhadap self-control siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?6) Ada 
pengaruh yang signifikan antara kecerdasan  spiritual terhadap self-success siswa di MAN 
Se- Kabupaten Blitar?7) Ada pengaruh yang signifikan antara kecerdasan emosional 
terhadap self-success siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar?8) Ada pengaruh yang 
signifikan antara adversity quotient terhadap self-success siswa di MAN Se- Kabupaten 
Blitar?9) Ada pengaruh yang signifikan secara bersama-sama antara emosional, spiritual, 
dan adversity quotient terhadap self-success siswa di MAN Se- Kabupaten Blitar? 
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 الملخص 

 

 انُفظضبط ػهٗ انغبطم انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت حأرٛش ،. 9ٕٔٓ. فشٚبيبذٔ أغٕع

 يُطمتالإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ

 حٕنَٕش انغكٕيٛت الإعلايٛت صبيؼت انؼهٛب دساعت الإعلاو انذٍٚ حؼهٛى لغىببنٛخبس

انذكخٕسٔ انًبصغخٛشيطٓش يغشٔعب فشٚىانذكخٕس انًششف. أصَٕش

انًبصغخٛشٔٚذٔدٔ فٕسٔا أغٕط

انُضبط ،انُفظضبط انغبطم، انشذائذ انؼبطفٛت، انشٔعٛت،الإرشادية كلمة

انزاحٙ

 ػًهٛت فٙ انطلاة نذٖ َمض ُْبن ٚضال لا انُفظ ضبطػٍ انبغذ خهفٛت كبَج

ٌّ كًب. أعئهتً ٔٚطشعٌٕ َشطًب سأًٚب ٚظٓشٌٔ انزٍٚ انطلاة يٍ لهٛم أ٘ انخؼهٛى،  الأعئهت أ

 انًؼهى ٚطشط ػُذيب. انذساعت ببنًٕاد حخؼهك يًٓت أعئهت حُظٓش نى انطلاة طشعٓب انخٙ

 انغؤال ػهٗ الإصببت حضال لا. الأعئهت إصببت ػهٗ لبدسٍٚ انطلاة يٍ لهٛم ٚكٌٕ أعئهتً،

ٌّ انغؤال ػهٗ الإصببت ٚؼشضٌٕ انطلاة ٕٚصذ ٔلا انزاكشة، ػهٗ يمظٕسة  انًشكهت إ

ًًب حُشأ انخٙ  يٓبساث ٚغغٍ نى اٌٜ عخٗ حطبٛمّ انز٘ انخؼهٛى َظبو أٌ ْٙ انخؼهٛى ػُذ دائ

 نهطلاة ًٚكٍ بغٛذ ٔاعذ، احضبِ فٙ انخؼهٛى ٚضال لا عٛذ انطلاة نذٖ انُبلذ انخفكٛش

 فٓى يٍ أكزش انطلاة ٚغفع أٌ انًشصظ ٔيٍ انًؼم، ٚمذيّ انز٘ ببنمذس انًٕاد إحمبٌ

 انغٓم يٍ نٛظ انُبلذ انخفكٛش يٓبساث ػهٗ حؤرش أٌ انبغذْزا فٙ انًخٕلغ يٍ. انًفٕٓو

.بغٕٓنت فٛٓب ٔانخغكى ػُٓب انخخهٙ

 انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت يذٖ أ٘ فٙ( ٔ:  فٓٙ انًبصغخٛش سعبنتيغبئم ٔأيب

 انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ انُفظضبط ػهٗانغبطم

 ػُذانُفظضبط ػهٗ انشٔعٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن ْم( ٕ. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت

 حأرٛش ُْبن ْم( ٖ. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة

 انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانُفظضبط ػهٗانؼبطفٛت بٍٛانٓبيت

ضبط ػهٗ انغبطم انشذائذبٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن ْم( ٗ.ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت

 ُْبن ْم( ٘. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانُفظ

انُضبطٔ انُفظضبط ػهٗ انغبطم انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت بٍٛ يؼب انٓبيت حأرٛش

 ُْبن ْم( ٙ. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙ

 انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ ػهٗ انشٔعٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش
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انزاحٙانُضبطٔ ػهٗ انؼبطفٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن ْم( 7. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت

 حأرٛش ُْبن ْم( 8. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذ

 انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبط ػهٗ انغبطم انشذائذبٍٛانٓبيت

 ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت بٍٛ يؼب انٓبيت حأرٛش ُْبن ْم. ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت

 انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطػهٗ انغبطم انشذائذٔ

.ببنٛخبس؟ يُطمت الإعلايٛت

 انبغذْزا فٙ انغكبٌ صًٛغ كبٌ يبَٕفٗ، يغ انكًٙ، انبغذ ْٕ انبغذ َٕع

 ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعتػشش انغبد٘ انظف انطلاة صًٛغ

 انؼُٛبث أخز ْٙ انًغخخذيت انؼُٛبث أخز حمُٛت كبَج يضٛبًب، أٔ طبنبًب 987 ُْبن كبٌ
يٍ انًأخٕر انطلاة أٔ يغخضٛبب 9ٔ انبغذ ػُٛت كبَج. انًخُبعبت انطبمٛت انؼشٕائٛت

انبغذ ْزا فٙ انبٛبَبث حغهٛم حمُٛبث. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت

ٌّ حذل انبغذ َخبئش  ػهٗ انغبطم انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت كبٛش حأرٛش( ٔ أ

 الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ انُفظضبط

 فٙانطلاة ػُذانُفظضبط ػهٗ انشٔعٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن( ٕ. ببنٛخبس يُطمت

انؼبطفٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن( ٖ. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت

.ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانُفظضبط ػهٗ

 انًذسعت فٙانطلاة ػُذانُفظضبط ػهٗ انغبطم انشذائذبٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن( ٗ

 انشٔعٛت بٍٛ يؼب انٓبيت حأرٛش ُْبن( ٘. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت

 انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ انُفظضبط ػهٗ انغبطم انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت

 ػهٗ انشٔعٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن(ٙ. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت

(  7. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ

 انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطٔ ػهٗ انؼبطفٛت بٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن

انُضبط ػهٗ انغبطم انشذائذبٍٛانٓبيت حأرٛش ُْبن(8. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت

 حأرٛش ُْبن. ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت فٙانطلاة ػُذانزاحٙ

 فٙانطلاة ػُذانزاحٙانُضبطػهٗ انغبطم انشذائذٔ ٔانؼبطفٛت انشٔعٛت بٍٛ يؼب انٓبيت

ببنٛخبس يُطمت الإعلايٛت انزبَٕٚت انًذسعت انًذسعت
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ABSTRACT 

Agung Priambodo. 2019. Effect of spiritual, Emotional and Adversity Quotient on Self-
control and Self-Success of Students at MAN in Blitar District. 
Department of Islamic Education, Graduate Program, State Islamic Institute 
(IAIN) of Tulungagung. Advisor (1) Dr. Prim Masrokan Muthohar, M. Pd 
and 2) Dr. Agus Purwowidodo, M. Pd. 

Keywords: Spiritual, Emotional, Adversity Quotient, Self-control and Self-

Success Students. 

The background of this research is that the controls in the learning process are 
still lacking, that is, only a few students show their opinions and ask questions. The 
questions raised by students also have not shown critical questions related to the material 
being studied. When educators ask questions, only a few students are able to answer 
questions. Then the answers to the questions are still limited to memory, there are no 
students who have shown answers to the questions. The problem that always arises when 
learning takes place is the learning system that has been applied so far has not optimized 
students critical thinking skills where learning is still one-way, so students can only 
master the material only to the extent delivered by the teacher, and students are more 
likely to memorize than understand the concept. It is expected that in this study can affect 
critical thinking skills are not easy to give up and easy to control students. 

The formulation of this thesis is 1) How high is the level of spiritual, emotional, 
Adversity Quotient, self-control and self-success of students in MAN in Blitar District? 2) 
Is there a significant effect between spiritual intelligence on student self-control in MAN 
Blitar District? 3) Is there a significant effect between emotional intelligence on student 
self-control in MAN in Blitar District? 4) Is there a significant effect between theversity 
quotient on student self-control in MAN in Blitar District? 5) Is there any effects jointly 
significant between emotional, spiritual, and Adversity Quotient towards student self-
control in MAN in Blitar District? 6) Is there a significant effect between students 
spiritual intelligence on self-success in MAN in Blitar District? 7)  Is there effects 
significant between emotional intelligence on self-success of students in MAN in Blitar 
District? 8) Is there a significant effect between theversity quotient on students self-
success in MAN in Blitar District? 9) Are there significant effects jointly between 
emotional, spiritual, and Adversity Quotient on students self-success in MAN in Blitar 
District? 

This type of research is quantitative research, with manova, the population in this 
study were all students of class XI MAN in Blitar District. which numbered 987 students 
or respondents, the sampling technique used was proportionate stratified random 
sampling. The research sample was 91 respondents or students taken from MAN in Blitar 
District. Data analysis techniques in this research. 

From the results of this research, the authors concluded that: 1) Quite high level 
of spiritual, emotional, Adversity Quotient, self-control and self-success of students in 
MAN in Blitar District. 2) there is significant effect between spiritual intelligence on 
student self-control in MAN Blitar District. 3) there is significant effect between 
emotional intelligence on student self-control in MAN in Blitar District. 4) Is there a 
significant effect between theversity quotient on student self-control in MAN in Blitar 
District. 5) there is effects jointly significant between emotional, spiritual, and Adversity 
Quotient towards student self-control in MAN in Blitar District. 6) there is a significant 
effect between students spiritual intelligence on self-success in MAN in Blitar District. 7) 
there is effects significant between emotional intelligence on self-success of students in 
MAN in Blitar District. 8) Is there a significant effect between theversity quotient on 



xvii 

students self-success in MAN in Blitar District. 9) there is significant effects jointly 
between emotional, spiritual, and Adversity Quotient on students self-success in MAN in 
Blitar District. 

  


